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1 Kern van deze Statenbrief 
 

Wij informeren Provinciale Staten over de relatie tussen de verstedelijkingsstrategie Arnhem 

Nijmegen Foodvalley en de spoorcorridor Utrecht - Arnhem - Duitse grens (A12). In deze 

Statenbrief verduidelijken wij de volgende punten:  

 De noodzaak voor extra Intercitytreinen tussen Utrecht – Arnhem en waarom naar ons 

inziens het besluit over de spoorcorridor noodzakelijk is voor het realiseren van de 

opgaven uit de verstedelijkingsstrategie;  

 De rol en verantwoordelijkheid van de provincie Gelderland in het besluit om de stations 

Ede-West, Arnhem-Oost en Zevenaar-Oost niet mee te nemen in de lopende vervolgstudie 

naar de spoorcorridor en de gevolgen hiervan; 

 De positie van het College ten aanzien van de toekomstige Intercity-bediening van station 

Ede-Wageningen;    

 Terugkoppeling van ons bestuurlijk overleg met de regio’s Foodvalley en Groene 

Metropoolregio.  

 

2 Waarom ontvangt u deze Statenbrief? 
 

Wij hebben Provinciale Staten deze brief in de Statenvergadering van 6 juli 2022 toegezegd. 

 

3 Hoe bent u eerder betrokken? 
 

Provinciale Staten zijn geïnformeerd over de resultaten van de spoorcorridor Utrecht – Arnhem – 

Duitse grens (PS2022-445). Provinciale staten zijn geïnformeerd over de gebiedsuitwerkingen van 

de verstedelijkingsstrategie (PS 2022-450 en PS 2022-198). 
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 4 Samenvatting 
 

De eerste fase van de spoorcorridoruitwerking Utrecht – Arnhem – Duitse grens is klaar. De 

zogenoemde OAO-notitie, dit staat voor Opgave, Afbakening en Omgeving, is door het rijk en 

provincie vastgesteld op de Landelijke Spoortafel van 16 juni 2022. Met dit besluit krijgen we onder 

meer zicht op 8 treinen per uur tussen Arnhem en Utrecht, realisatie van de RegioExpres en 

verhoging van de frequentie van de ICE. Omdat er keuzes gemaakt moeten worden, vooral 

financieel, betekent dit besluit ook dat de stations Ede-West, Arnhem-oost en Zevenaar-Oost geen 

onderdeel van het onderzoek meer uitmaken. Daardoor is het binnen de planhorizon van de 

verstedelijkingsstrategie (2040) niet meer realistisch dat deze stations gerealiseerd kunnen 

worden. De bediening van Ede-Wageningen (4, 6 of 8 treinen per uur) is nog onzeker.  

 

Tot 2040 moeten er conform de huidige woningprognoses zo’n 100.000 woningen worden 

toegevoegd in het gebied Arnhem-Nijmegen-FoodValley. Daarom wordt door gemeenten, 

provincies en rijk een verstedelijkingsstrategie opgesteld waarin opgaven voor economie, 

bereikbaarheid, wonen en de brede leefomgeving integraal worden meegenomen. Zonder goede 

duurzame bereikbaarheid komt de realisatie van de noodzakelijke woningen onder druk te staan.   

 

Het college is van mening dat de capaciteitsverhoging van 6 naar 8 treinen, noodzakelijk is om de 

verstedelijkingsstrategie te kunnen realiseren. Dat geldt ten oosten van Arnhem ook voor de 

RegioExpres. Er zijn echter meer maatregelen nodig om de duurzame bereikbaarheid van de regio’s 

op orde te brengen en zo de verstedelijkingsstrategie te kunnen realiseren. Dit zijn zowel spoorse 

maatregelen als maatregelen in andere modaliteiten. Daarom heeft het college met beide regio’s 

afgesproken gezamenlijk de randvoorwaardelijke mobiliteitsoplossingen voor de toekomstige 

verstedelijking te onderzoeken. Voor de rijksinfrastructuur is het rijk verantwoordelijk en de inzet 

van provincie en regio’s is dat zij hier met een MIRT onderzoek en later verkenning de 

verantwoordelijkheid voor neemt.   

 

5 Informatie 
 

De noodzaak van extra treinen 

 

De spoorlijn Utrecht -Arnhem – Duitse grens is de drukste treinverbinding van Gelderland. Uit de 

integrale mobiliteitsanalyse van het ministerie van IenW blijkt dat in de toekomst zowel 

stoptreinen uit Doetinchem en Winterswijk als de intercity’s uit Nijmegen overvol gaan raken. Dit 
beeld wordt bevestigd in de mobiliteitsanalyse die we samen met de regio’s en het rijk voor de 
verstedelijkingsstrategie hebben laten uitvoeren. Omdat langere treinen geen optie zijn, zijn er dus  

extra treinen nodig.    

 

Het belangrijkste effect van de beleidslijn van het ministerie van IenW, die door ons college 

ondersteund wordt, is uitbreiding van infrastructuur op de lijn Utrecht – Arnhem en tussen 

Arnhem en Doetinchem. NS kan daardoor opschalen van 6 naar 8 treinen per uur. De regionale 

vervoerder kan daardoor een 5e snelle trein per uur tussen Arnhem en Doetinchem toevoegen: de 

RegioExpres. Hiermee wordt een eerste belangrijke stap gezet in het kunnen realiseren van de 

verstedelijkingsstrategie.  
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 Daarnaast ontstaat er concreet zicht op het kunnen realiseren van extra treinen naar Arnhem-

Presikhaaf en een tweede RegioExpres per uur door een ongelijkvloerse kruising in Arnhem Oost. 

Het spoor ligt hier nu op een dijk. In het ontwerp voor deze kruising wordt ruimte geboden voor 

een betere verbinding tussen (woon)wijken. Omwille van bovengenoemde verbeteringen ziet ons 

College de beleidslijn van het rijk juist als een noodzakelijk stap richting realisatie van de 

verstedelijkingsstrategie.  

 

De voorgenomen beleidslijn geeft ons bovendien zicht op een verhoging van de frequentie van het 

internationale treinverkeer (ICE) naar 1x per uur en op termijn snelheidsverhogingen, ook voor 

Intercity’s.   
 

De rol en verantwoordelijkheid van de provincie Gelderland 

 

De provincie Gelderland is mede opdrachtgever voor de studie naar de spoorcorridor. Het proces is 

ingericht door het ministerie van IenW. De positie van de provincie Gelderland verschilt tussen 

Utrecht – Arnhem en Arnhem – Duitse grens. Utrecht – Arnhem is onderdeel van de concessie die 

IenW aan NS verleent, waardoor de provincie geen beslissingsbevoegdheid heeft over de 

treindiensten op dat traject of het toevoegen van het station Ede-West. Op het traject Arnhem – 

Duitse grens verlenen meerder partijen concessies, waaronder de Provincie voor de regionale 

treinen naar Doetinchem en Winterswijk. Hier bestaat dus een gedeelde beslissingsbevoegdheid 

ten aanzien van de stations Arnhem-Oost en Zevenaar-Oost.  

 

Het besluit om de drie stations niet mee te nemen in de vervolgstudie is in goed overleg met ons 

College genomen en wij steunen de beleidslijn van het ministerie. Dit omdat in het licht van 

beschikbare middelen bij het rijk en provincie, capaciteit op het spoor, de prioriteiten van het 

college en beperkte reizigerspotentie dit heel logisch is. Deze nieuwe stations zijn namelijk niet 

inpasbaar in de dienstregeling, tenzij er voor meerdere miljarden euro’s aan infrastructuur wordt 
gerealiseerd in viersporigheid. Bovendien lossen nieuwe stations de capaciteitsproblemen niet op 

en dat ziet ons College als een cruciale opgave. Doordat deze drie stations relatief dicht bij 

bestaande stations liggen levert realisatie beperkt nieuwe treinreizigers op én kunnen we 

alternatieven onderzoeken om deze gebieden te ontsluiten. De consequentie van dit besluit is dat 

het binnen de planhorizon van de verstedelijkingsstrategie (2040) niet meer realistisch is dat deze 

stations gerealiseerd kunnen worden.  

 

Ede-Wageningen 

 

In het onderzoek naar de spoorcorridor heeft de provincie één concessie moeten doen: de positie 

van station Ede-Wageningen. In het vervolgonderzoek wordt, naast de scenario’s 6x per uur en 8x 

per uur ook een scenario met 4x per uur een Intercity meegenomen. Dit scenario is door de 

spoorsector ontwikkeld en ondersteund door het ministerie van IenW. Ongeacht of de provincie 

bereid was deze concessie te doen, zou dit scenario sowieso meegenomen worden.  

 

Ede-Wageningen is het belangrijkste station van FoodValley. Het station wordt momenteel 

vernieuwd en in de regio moeten nog veel woningen toegevoegd worden.  
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 Teruggaan naar 4 Intercity’s per uur is voor de regio onbespreekbaar, mede in het licht van de 

opgaven van de verstedelijkingsstrategie. In deze strategie gaan we uit van zo veel mogelijk 

binnenstedelijk verdichten nabij OV-locaties. Dit om de druk op het wegennet te beperken. Een 

goede OV bereikbaarheid is daarom randvoorwaardelijk om de verstedelijkingsstrategie te kunnen 

realiseren. Dit belang onderschrijft ons College.  

 

Tegelijkertijd ziet de provincie ook de noodzaak voor een grotere capaciteit voor reizigers tussen de 

Groene Metropoolregio en de Randstad. Dit maakt het een lastige afweging, vooral vanwege de  

investeringskosten voor extra infrastructuur.  De beslissing over investeringen ligt bij het rijk en die 

over de treindienst ligt bij haar concessiehouder, de NS. 

 

Terugkoppeling Bestuurlijk Overleg 

 

Op maandag 11 juli jl. heeft een bestuurlijk overleg plaatsgevonden tussen ons College en de regio’s 
Foodvalley en Groene Metropoolregio. Het was een indringend gesprek, mede omdat het belang 

voor de verstedelijkingsstrategie groot is. Zonder goede duurzame bereikbaarheid komt de 

realisatie van de noodzakelijke woningen onder druk te staan. Daarom zijn met beide regio’s brede 
afspraken gemaakt.  

 

Met regio Foodvalley zijn wij tot de volgende afspraken gekomen: 

 Provincie, Foodvalley en gemeenten erkennen het belang van een goede en duurzame 

bereikbaarheid van de NOVEX-locatie Foodvalley-Zuid;  

 Provincie, Foodvalley en gemeenten vinden een adequate bediening van FoodValley-Zuid 

via het spoor randvoorwaardelijk om de extra woningbouw als gevolg van de 

verstedelijkingsopgave te kunnen realiseren. Doordat maximaal ingezet wordt op 

binnenstedelijk verdichten en vervolgens uitbreiden bij bestaande of nieuwe OV-

knooppunten, is voldoende treincapaciteit en een goede frequentie van bediening 

noodzakelijk;  

 Voor Foodvalley en gemeenten is een vermindering van het aantal Intercity’s op station 
Ede-Wageningen onbespreekbaar, uitgaande van de situatie van het Programma 

Hoogfrequent Spoor (PHS), dat wil zeggen 6 IC’s per uur/richting op Ede-Wageningen ;  

 Provincie, Foodvalley en gemeenten streven er naar dat in het MIRT-onderzoek of de 

MIRT-verkenning, ook de consequenties van de verstedelijkingsopgaven en de 

ontwerpprincipes, in beeld gebracht worden. Er moet duidelijk zijn wat de effecten van 

verstedelijking op de spoorcorridor zijn en welke spoorse maatregelen nodig zijn om deze 

locatie bereikbaar te houden; 

 Foodvalley en gemeenten willen breder kijken naar een duurzame ontsluiting van 

Foodvalley-Zuid. De provincie zegt toe gezamenlijk de randvoorwaardelijke 

mobiliteitsoplossingen rond de potentiële multimodale hub Ede-West te onderzoeken. Dit 

traject wordt opgepakt binnen de verstedelijkingsstrategie. Dit betekent dat station Ede-

West als potentiële multimodale hub in de kaarten en teksten van de 

verstedelijkingsstrategie 2040 wordt opgenomen; 

 Provincie, Foodvalley en gemeente Ede trekken samen op om tot een goed onderzoek te 

komen voor de afweging ten aanzien van station Ede-Wageningen; 
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  Provincie, Foodvalley en gemeenten streven naar een MIRT-onderzoek Foodvalley-Zuid  

waarin de effecten van de verstedelijking voor alle modaliteiten (ook weg en OV) worden 

meegenomen. 

 

Met de Groene Metroloopregio zijn wij tot de volgende afspraken gekomen: 

 Provincie, Groene Metropoolregio en gemeente erkennen het belang van een goede en 

duurzame bereikbaarheid van de NOVEX-locatie Spoorzone Arnhem-Oost;  

 Provincie, Groene Metropoolregio en gemeente erkennen dat de capaciteit van het spoor in 

de toekomst onvoldoende is en dat investeringen noodzakelijk zijn;  

 Provincie, Groene Metropoolregio en gemeente streven naar één integraal MIRT-

onderzoek of MIRT-verkenning voor de NOVEX-locatie Spoorzone Arnhem-Oost, en 

hierover in het BO MIRT najaar 2022 afspraken te maken met het Rijk;  

 Provincie, Groene Metropoolregio (en gemeente) spreken af dat de regionale inzet voor dit 

MIRT-onderzoek of deze MIRT-verkenning als volgt is:  

a. Het beter in beeld brengen van de consequenties van de verstedelijkingsopgave, de 

ontwerpprincipes en de mobiliteitstransitie; 

b. De spoorse maatregelen, zoals genoemd in ontwikkelstap 1A en 1B van de OAO-notitie 

spoorcorridor Utrecht – Arnhem – Duitse grens;  

c. duurzame ontsluiting van de Spoorzone Arnhem-Oost met andere modaliteiten en een 

mobiliteitshub. 

 Provincie, Groene Metropoolregio en gemeente spreken af vooruitlopend op punt C 

gezamenlijk een onderzoek uit te voeren om de inzet beter te kunnen bepalen. Dit 

onderzoek wordt vanuit de verstedelijkingsstrategie opgepakt. 

 

 

6 Planning en control 
 

Niet van toepassing.  

 

7 Participatie en communicatie 
 

De teksten voor de gebiedsuitwerkingen van de verstedelijkingsstrategie worden door de regio, 

gemeenten en provincie gezamenlijk opgesteld en waar nodig in lijn gebracht met in deze brief 

beschreven  afspraken. Na het zomerreces gaan we verder met de regio’s in overleg over de 

uitvoering van deze afspraken. 

 

8 Vervolg 
 

De komende maanden zijn cruciaal. In het BO MIRT van het najaar 2022 willen wij tot 

besluitvorming komen met het Ministerie van Infrastructuur en Waterstaat over MIRT 

onderzoeken en/of – verkenningen en de realisatie van de RegioExpres. De ambities zijn hoog, 

alleen al de aanpassingen aan het spoor kosten minstens €1 miljard. Tegelijkertijd is er een grote 

urgentie. Zonder verbeteringen aan de (brede) duurzame bereikbaarheid van de Groene 

Metropoolregio en Foodvalley, is het niet mogelijk de extra woningen te realiseren.   
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 Ons College heeft veel gesprekken met het Rijk en wij zijn optimistisch. Ook omdat er duidelijke 

keuzes gemaakt zijn. Nu er sprake is van een breed gedragen inzet kan de gezamenlijk ingezette 

lobby verder worden versterkt en neemt de kans op succes toe. Wij zullen Provinciale Staten 

informeren over de voortgang. 

 

Gedeputeerde Staten van Gelderland 

John Berends - Commissaris van de Koning 

Miriam Nienhuis-van Doremaele - Secretaris 
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